
7 شنبه 15  آبان 1400  6 نوامبر 2021   شماره 925 تجارت امروز

عضو کمیسیون کشاورزی مجلس:
 به زودی بن خرید کالا 

به اقشار پایین جامعه داده می شود
عضــو کمیســیون کشــاورزی مجلس 
اسلامی،  مجلس شورای  کرد:  خاطرنشان 
پیشنهاد صدور بن کارت خرید کالا به اقشار 
آسیب پذیر جامعه را داده است تا آن ها بتوانند 
با آسودگی مایحتاج سفره را خریداری کنند. 

رحمت الله نوروزی درباره برنامه مجلس برای افزایش 
مصرف لبنیات، گفت: متأسفانه میزان مصرف لبنیات 
در کشور بسیار کاهش پیداکرده است ازاین رو مجلس 

باهدف حمایت از دهک های پایین جامعه برنامه هایی در جهت افزایش توان خرید کارمندان، 
کارگران و بازنشستگان دارد. وی گفت: ما در پی تزریق نقدینگی به مردم نیستیم به  همین دلیل 
برای افزایش توان خرید مردم در آینده نه چندان دور بن خرید کالا به اقشار پایین جامعه اعطا 

خواهد شد تا بتوانند مایحتاج سفره خود را تأمین کنند.

سهم مسکن از هزینه خانوارهای ایرانی چقدر است؟
از کل هزینه خانوارهای شــهری بیش از 
۴۲.۸و روســتایی ۲۳.۱ درصد به مسکن 
اختصاص دارد. بررسی گزارشی از وضعیت 
بودجه خانوار و توزیع درآمد بین خانوارهای 
شهری و روستایی نشان از روند افزایشی 
هزینه مسکن به ویژه در چهار سال گذشته 

دارد.
این در حالی اســت که در فاصله سال های ۱۳۹۳ تا 

۱۳۹۹، متوســط هزینه خالص خانوار شهری  از ۲۳.۴ میلیون تومان  به ۶۲.۱ میلیون تومان 
افزایش یافته است که از این ارقام متوسط هزینه خوراکی  از ۵.۸ میلیون به ۱۶.۱ میلیون افزایش 
دارد.بر این اساس سهم هزینه های غیر خوراکی از متوسط ۱۷.۶ میلیون به بیش  از ۴۶ میلیون 

تومان رشد داشته است.
رشد ۱۰ درصدی هزینه مسکن در هزینه شهرنشینی

اما این که سهم مسکن از هزینه خانوارهای شهری چقدر است بررسی این گزارش حاکی از 
آن است که در سال ۱۳۹۶ نسبت هزینه خالص مسکن به کل هزینه خانوارها ۳۲.۹ درصد بوده 

که به ۴۲.۸ درصد در سال گذشته رسیده است.
در این فاصله ســهم مسکن از هزینه های خانوار شــهری،  ۳۵.۵ درصد در سال ۱۳۹۷ و 

۳۹.۸ درصد در سال ۱۳۹۸ بوده است.
۲۰.۴ درصد هزینه روستاییان غیر خوراکی است

در رابطه با وضعیت هزینه در خانوارهای روستایی نیز متوسط هزینه خالص از ۱۳.۸ میلیون 
تومان در سال ۱۳۹۳ به بیش از ۳۴ میلیون تومان در سال گذشته افزایش دارد که از این مبلغ 
متوسط هزینه خوراکی ها از ۵.۷ میلیون در ابتدای دوره به ۱۳.۶ میلیون در پایان دوره رسیده 
است.همچنین متوسط هزینه غیر خوراکی در خانوار روستایی ۸.۱ میلیون در سال ۱۳۹۳ به 

۲۰.۴ میلیون در سال ۱۳۹۹ است.
بر این اساس نسبت هزینه خالص مسکن از کل هزینه خانوارهای روستایی از ۱۷.۲ درصد 
در سال ۱۳۹۶ به ۱۷.۷ در سال ۱۳۹۷، ۲۰ در سال ۱۳۹۸ و۲۳.۱ در سال  ۱۳۹۹ افزایش دارد.

مدیر عامل اتحادیه تعاونی ماهیان سردآبی:
تولید قزل آلا به ۱۲۰ هزار تن می رسد

مدیر عامل اتحادیه تعاونی ماهیان سردآبی 
گفت: امســال با افت حداقل ۲۰ هزار تنی 
پیش بینی می شــود که تولیــد قزل آلا به 

۱۱۰تا ۱۲۰ هزار تن برسد.
آرش نبی زاده مدیر عامــل اتحادیه تعاونی ماهیان 
سردآبی از ثبات قیمت قزل آلا در بازار خبر داد و گفت:  
قیمت هر کیلو قزل آلا سر مزرعه ۶۵ تا ۶۶ هزار تومان 
و در زمان تحویل به عمده فروشــی های تهران ۷۰ تا 

۷۱هزار تومان است، حال اینکه در خرده فروشی با اختلاف معناداری نسبت به عمده فروشی 
عرضه می شود، که این موضوع را صنف مربوطه باید پیگیری کند .

او عرضه قزل آلا از استان های اراک و اصفهان به بازار را علت اصلی تثبیت قیمت در بازار 
اعلام کرد و افزود: برآوردها حاکی از آن است که قیمت ماهی طی هفته های آتی مجدد در 

بازار افزایش یابد.
نبی زاده قیمت هر کیلو سالمون صادراتی را ۸۵ تا ۹۰ هزار تومان اعلام کرد و گفت: قیمت 

سالمون صادراتی با وزن های بالاتر ۱۱۰ تا ۱۱۵ هزار تومان هم به فروش می رسد.
مدیر عامل اتحادیه تعاونی ماهیان سردآبی از کاهش ۵۰ درصدی صادرات قزل آلا خبر داد 
و گفت: بنابر آمار ۶ ماهه گمرک، ۳ هزار تن قزل آلا به بازارهای هدف صادر شد، در حالی که 
در مدت مشابه سال قبل این رقم ۶ هزار تن بود که امیدواریم در نیمه دوم صادرات بهتری 

داشته باشیم.
او با اشــاره به اینکه تقاضایی در بازار داخل برای خرید قزل آلا وجود ندارد، بیان کرد: بحث 
قیمت در بازار ماهی به واسطه کاهش قدرت خرید بی تاثیر نیست که امیدواریم با حذف ارز 
ترجیحی و واقعی شدن قیمت گوشت و مرغ، ماهی دوباره جایگاه واقعی خود را در سبد غذایی 

مردم پیدا کند.
نبی زاده از کاهش تولید قزل آلا خبر داد و گفت: سال گذشته ۱۴۰ تا ۱۴۵ هزار تن قزل آلا در 
کشور تولید شد که امسال با افت حداقل ۲۰ هزار تنی، تولید به ۱۱۰ تا ۱۲۰ هزار تن می رسد.

این مقام مسئول ادامه داد: با توجه به افزایش قیمت ماهی و کاهش قدرت خرید خانوار، دولت 
برای افزایش سطح رفاه مردم و سرانه مصرف باید به گونه ای عمل کند که چرخ اقتصاد بچرخد 

تا مشکلات مرتفع شود، چرا که همانند بازار مرغ، قیمت های دستوری جوابگو نیست.
او با اشاره به معضلات تامین نهاده های مورد نیاز بیان کرد: به رغم شعارهای متعدد، نهاده 
بخش آبزیان به مرغ تخصیص می یابد تا نرخ پایین نگه داشــته شــود که این دیدگاه به 

تولیدکنندگان ماهیان سردآبی آسیب می زند.
مدیر عامل اتحادیه تعاونی ماهیان سردآبی در پایان تصریح کرد: بنابر آمار سازمان شیلات 
سرانه مصرف ماهی ۱۳.۵ کیلو است، درحالی که به اعتقاد ما کمتر از این میزان است. همچنین 
سرانه مصرف قزل آلا ۱.۴ تا ۱.۵ کیلو است که نسبت به سال های قبل که سرانه مصرف ۲ تا 

۲.۲ بود، کاهش داشته است که امیدواریم با افزایش تولید، سرانه مصرف بالا برود.

اخبار کوتاه 

وزیــر راه و شهرســازی با اشــاره بــه توافق 
وزارتخانه های راه و شهرســازی و صمت برای 
پیش خرید مصالح ســاختمانی، گفت: با اجرای 
نضهت ملی مسکن، کشــور را تبدیل به کارگاه 
ساختمان خواهیم کرد و از این طریق صنایع مختلف 

فعال و اشتغال در کشور ایجاد می شود.
رستم قاسمی وزیر راه و شهرســازی در سفر خود به استان 
ســمنان در شــورای اداری استان حاضر شــد و به تشریح 

سیاست های و برنامه های وزارت راه در حوزه مسکن پرداخت.
عضو کابینه دولت  سیزدهم در مورد موضوع مسکن نیز در 
جلسه شورای اداری مسکن استان سمنان، گفت: وزارت راه و 
شهرسازی برای تامین مسکن برای تمامی متقاضیان واقعی 
متعهد شده است تا ۴ میلیون مسکن در ۴ سال دولت سیزدهم 
احداث کند که با تصویب آن در مجلس و ابلاغ قانون توسط 
رییس جمهوری، کار آغاز شده است. قانون جهش تولید مسکن، 
مزیت های خوبی دارد که به کمک قانون و فرصت هایی که در 

کشور وجود دارد حتما به آن دست خواهیم یافت.
قاسمی با اشاره به اینکه در آغاز اجرای نهضت ملی مسکن، 
ساخت ۲ میلیون واحد مسکونی، آغاز خواهد شد، گفت: تصمیم 
گرفتیم تا ۲ میلیون واحد مسکونی را آغاز کنیم و با این رویکرد، 
موضوع به استان ها ابلاغ و سهم هر استان نسبت به جمعیت 

تعیین شده است.
وزیر راه و شهرســازی تصریح کرد: در استان های کشور و از 
جمله سمنان، چنانچه اراضی بیشتر تامین شود سهمیه استانی 

افزایش پیدا می کند.
وی سهمیه استان ســمنان را در اجرای قانون جهش تولید 

مسکن ۷ هزار واحد برشمرد و گفت: تاکنون حدود ۵ هزار نفر 
از اســتان سمنان در سامانه ثمن ثبت نام کردند که پیش بینی 
می شود این رقم افزایش یابد و به  ۱۰ هزار نفر برسد. وزارت راه 
و شهرسازی از این موضوع )افزایش میزان متقاضیان( استقبال 
می کند و در صورت تامین اراضی بیشتر، سهمیه افزایش خواهد 

یافت.
وزیر راه و شهرسازی با تاکید بر اینکه در کشور،زمین، مواد و 
مصالح و سازنده به وفور وجود دارد، تاکید کرد: ایران را به کارگاه  
بزرگ ساخت مسکن تبدیل خواهیم کرد تا به این شیوه تمامی 
صنایع کشور فعال شــوند، با توجه به اینکه ۷۰ درصد قیمت 
مســکن را عملا صنایع به خود اختصاص داده اند و ۳۰درصد 
حقوق و دســتمزد و حقوق کارگری است، این موضوع برای 
کشور مهم است. با راه اندازی کارگاه عظیم ساختمانی در کشور 

هم اشتغال ایجاد و هم صنایع فعال خواهند شد.
وی با یادآوری اینکه یکی از مولفه های مسکن، زمین است، 
گفت: زمین با اجاره ۹۹ ســاله در اختیــار مردم قرار می گیرد. 
تسهیلات مســکن نیز تسهیلات مناسبی اســت. چند روز 
گذشــته شورای پول و اعتبار مصوب کرد تا سالانه ۳۶۰ هزار 
میلیاردتومان به بخش مسکن تخصیص یابد. این تسهیلات 
کاملا مناســب است و بانک ها مکلف هستند تا تسهیلات را 
به متقاضیانی که توســط ادارات کل راه و شهرسازی معرفی 

می شوند، پرداخت کنند.
عضو کابینه دولت سیزدهم اعلام کرد: وزارت راه و شهرسازی 
در خصوص مواد و مصالح در حال توافق با وزارت صنعت است 
تا بتواند پولی را که در صندوق ملی مسکن است مواد و مصالح 
پیش خریــد کند و با اینکار قیمت مواد و مصالح ثابت بماند تا 

قیمت تمام شده مسکن تا پایان ساخت افزایش نیابد و مردم 
با تسهیلاتی که پیش بینی شده است و همچنین آورده اندک 
بتوانند اینکار را به پایان برسانند و واحدهای مسکونی خود را 

دریافت کنند.
قاسمی با تاکید بر اینکه در خصوص مواد و مصالح کمبودی 
در کشور وجود ندارد، گفت: چنانچه ۲ میلیون واحد مسکونی 
در کشور آغاز شــود در مورد مواد و مصالح از جمله سیمان با 
مشکل مواجه نیستیم. همچنین سازنده، کارگر، مهندسی نیز در 
کشور فراوان است. حمایت های خوبی نیز در قانون پیش بینی 
شده است که دولت به متقاضیان مسکن ارایه می دهد که این 
حمایت ها شامل تخفیف در صدور پروانه ساختمان، تحفیف در 
ارایه خدمات مهندسی و کاهش مالیات ساختمانی از ۴۰ میلیون 

تومان به یک میلیون تومان است.

 آغاز ساخت نهضت ملی مسکن در سمنان 
به ۱۰ هزار واحد می رسد

وزیر راه و شهرسازی با تاکید بر اینکه در استان سمنان زمین 
کافی برای احداث مسکن وجود دارد، گفت: در سمنان ۳ هزار 
واحد مسکن نهضت ملی مسکن عملا آغاز به کار می کنند. قول 
گرفتیم تا پایان سال این عدد به ۱۰ هزار واحد در سال برسد. در 
برخی مناطق مردم خود زمین را می گیرند و گروهی می سازند و 
وزارت راه، نظارت و تسهیلات را ارایه می دهد. برخی از واحدها 
نیز به شکل انبوه سازی احداث خواهند شد که مجموعه هایی از 
جمله ستاد اجرایی فرمان امام )ره( در اینکار مشارکت دارند. مقرر 
شد تا همه واحدهای اقدام ملی مسکن به نهضت ملی مسکن 
منتقل شود تا از مزایای قانون استفاده کند و با شروع این ۱۰هزار 
واحد در ســطح استان، قطعا هم اشتغال ایجاد می شود و هم 

مشکل مسکن برای متقاضیان برطرف خواهد شد.
قاســمی ادامه داد: آمادگی داریم برای اساتید دانشگاه و برای 
کارگران در استان سمنان،  زمین برای ساخت مسکن اختصاص 
بدهیم. از فاقدان مسکن می خواهیم که در سامانه ثمن ثبت نام 
کنند. این اطمینان را به متقاضیان می دهیم که واحدهای نهضت 
مسکن اولا متقاضی محور احداث می شود و مشخص است 
که در هر شهری چقدر متقاضی وجود دارد. همچنین اراضی 
کافی برای احداث مسکن با کیفیت وجود دارد.وی یادآور شد: با 
توجه به اینکه در استان سمنان شهرهایی برای تامین مسکن 
وجود دارد چندان به ایجاد شــهر جدید نیازی نیست و در این 
خصوص اقدامی نخواهد شــد. زیرا ســاخت شهرهای جدید 
نیازمند هزینه است. عضو کابینه دولت سیزدهم در بخشی از 
صحبت های خود به مسکن مهر نیز اشاره کرد و گفت: برخی 
از واحدهای مســکن مهر استان سمنان تعاونی ساز بودند که 
مشکلاتی را برای مردم ایجاد کرد. برای رفع مشکل مسکن 
مهر استان سمنان که تعاونی ساز بوده،اعتباراتی برای تکمیل 
پروژه پیش بینی شد که این بخش باقیمانده مسکن مهر نیز 
به اتمام می رسد. همچنین، برای مقاوم سازی برخی بلوک های 
مسکن مهر نیز اعتباراتی پیش بینی شده است.وی همچنین 
گفت: دولت سیزدهم با مشکلاتی دولت را تحویل گرفته است 
و بنا نداریم به گذشته فکر کنیم. چند موضوع مهم در دستور کار 
دولت قرار گرفت یکی مساله کروناست که دراین خصوص طی 
دو ماه گذشته در خصوص واردکردن واکسن گام های مناسبی 
برداشته شد. همچنین موضوع معیشت مردم و جلوگیری از گران 
شدن کالا،دولت ستاد تنظیم بازار را فعال کرده است و هر هفته 

این جلسه تشکیل می شود.

وزیر راه و شهرسازی:

کشور را کارگاه  ساخت مسکن خواهیم کرد

اینفوگراف

کشف 13 نوع ماده معدنی جدید در کشور تمدیدهای پیاپی در سامانه املاک

 در خطرناک ترین نقطه تاریخی تورم در 40 سال اخیر هستیم

معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت خبر داد؛ عضو هیئت رئیسه مجلس اعلام کرد؛

رییس اتاق ایران و چین:

عضو هیئت رئیســه مجلس گفت: متاسفانه هیچ استراتژی 
موثری در ارتباط با مدیریت ســامانه ملی املاک و اسکان از 
ســوی وزارت راه دیده نمی شود و یک دور باطل تمدیدهای 

پیاپی در دستور کار قرار گرفته است.
مجتبی یوسفی ضمن تاکید بر تمرکز دولت به منظور حل مشکلات معیشتی 
مردم گفت: آن چیزی که دولت از ابتدای فعالیت تاکنون از خود نشان داده، 
شایسته تقدیر است، زیرا مردم تلاش دولت برای حل مشکلات را از نزدیک 

لمس می کنند.
عضو هیئت رئیســه مجلس شورای اسلامی با اشــاره به اینکه مسکن 
مهمترین مسئله معیشتی مردم است، گفت: حل مسئله مسکن از ۲ جنبه 
اقتصاد کلان و بهبود معیشت مردم دارای اهمیت است و اساسی ترین مسئله 

معیشتی در ارتباط با تامین سرپناه شکل می گیرد.
وی با اشاره به راهکارهای ساماندهی بازار مسکن گفت: بازار مسکن کشور 
از حضور تقاضای سرمایه ای و عرضه محدود رنج می برد و این ۲ نقیصه با در 
دستور کار قرار دادن مالیات های تنظیمی از جمله مالیات بر خانه های خالی 

و مالیات بر عایدی سرمایه به همراه جهش تولید مسکن مرتفع می شود.
 دولت گذشته جدیتی در سامانه ملی املاک 

و اسکان نداشت
این نماینده مجلس یازدهم ضمن انتقاد از عملکرد دولت گذشته در مورد 
سامانه ملی املاک و اسکان در جهت تهیه بانک جامع اطلاعات بازار مسکن 
گفت: دولت گذشته پیش از اجرا و نه در زمان اجرای فرآیند خوداظهاری هیچ 
جدیتی از خود نشان نداد و همین مسئله سبب شد تا بسیاری از سوداگران بازار 
و مالکان واحدهای مسکونی خالی به ویژه در مناطق هدف برای خوداظهاری 

اقدام نکنند.
یوســفی در تشریح این مسئله که بسیاری از واحدهای مسکونی خالی در 
مناطق لوکس نشین واقع شده است، گفت: برخورد مشابه نسبت به مناطق 
هدف یعنی، آن مناطقی که بیشترین خانه خالی را دارد با مناطقی که همه 

واحدهای آن دارای سکنه است، باید متفاوت باشد.
وی ادامه داد: متاسفانه هیچ استراتژی موثری در ارتباط با مدیریت سامانه ملی 
املاک و اسکان از سوی وزارت راه دیده نمی شود و یک دور باطل تمدیدهای 

پیاپی در دستور کار قرار گرفته است.
عضو هیئت رئیسه مجلس در ارتباط با مسئله تمدید هوشمند زمان فرآیند 
خوداظهاری مردم در سامانه املاک گفت: تمدید باید به صورت محدود و به 
تفکیک هر منطقه با الویت مناطق هدف از جمله مناطق بالانشین پایتخت 
اتفاق بیفتد تا به دنبال آن پس از اتمام زمان هر منطقه بلافاصله محدودیت ها 

برای خانه های خوداظهاری نشده آغاز شود.
یوسفی در پایان گفت: تمدید هوشمند نام نویسی در سامانه ملی املاک 
و اسکان می تواند سرعت ساماندهی بازار مسکن را افزایش دهد و تقاضای 
سرمایه ای را از بازار خارج کند، این مسئله در کنار ساخت ۱ میلیون مسکن در 

سال می تواند فشار معیشتی از سوی تامین سرپناه را کاهش دهد.

رییس اتاق مشترک بازرگانی ایران و چین اظهار 
داشت: ما در خطرناک ترین نقطه تاریخی تورم 
کشور در ۴ دهه اخیر است. اگر از این مراحل تورم 
5۰ یا 6۰ درصدی عبور کنیم، دیگر کنترل آن به 
صورت تصاعدی سخت می شود و می تواند به یک 

ابرتورم منجر شود.
مجیدرضا حریری در مورد الزامات رشد اقتصادی کشور در 
وضعیت کنونی و تاثیر مذاکرات سیاســی بر آن اظهار کرد: 
بخش بزرگی از شــرایط فعلی اقتصادی ما که به گواه همه 
شرایط مناسبی نیست، تاثیر دیپلماسی و روابط سیاسی است. 
طرف مقابل جنگ سیاسی ما با دنیا، یعنی آمریکا، این جنگ را 
به صحنه اقتصاد وارد کرده و قطعا هر کنش یا واکنش سیاسی 

در تعیین آینده اقتصادی ما موثر است.
وی افزود: بخش عمده ای از اقتصاد ایران متکی بر فروش 
نفت است. نمی توان اقتصادی را که معتاد به نفت است، به 
ســرعت اعتیادش را قطع کرد. دو سیاســت عمده در مورد 
تحریم ها تاکنون از طرف مقامات سیاسی کشور اعلام شده 
کــه هردو باید همزمان و موازی با یکدیگر پیش برود. یکی 

از این سیاست ها تلاش برای رفع تحریم ها است که از طریق 
مذاکرات سیاسی دنبال می شود. همه سیستم ما باید تلاش 
کند تا از طریق مذاکره تحریم ها را رفع کند. اما همه این کار در 
اختیار ما نیست یعنی اگر ما ۱۰۰ درصد هم برای انجام مذاکره 
در راستای رفع تحریم مایل باشیم، تنها ۵۰ درصد از موضوع 
در اختیار ما است و ۵۰ درصد دیگر در اختیار آمریکا نیست. یک 
بار در سال ۹۵ به توافق رسیدیم اما در انتها طرف دیگر از توافق 
خارج شد و یک سری از سختگیری ها را هم هنوز به مبادلات 

ما داشت. بنابراین همه این موضوع در اختیار ما نیست.
حریری تصریح کرد: در کنار تــلاش برای رفع تحریم ها 

باید تلاش کنیم تا اثر تحریم ها بر اقتصاد کشور را به حداقل 
برســانیم. برای اینکار باید تجارت هــای دوجانبه خود را به 
خصوص با کشورهای همسایه و کشورهایی می توانیم آنها 
را برای مبادله با وجود تحریم ها راضی کنیم، توسعه دهیم و 
بتوانیم توافق های تجارت  دوجانبه ترجیحی یا آزاد برقرار کنیم. 
باید توجه داشت که ۹۰ درصد از صادرات و واردات ما با حدود 
۷ کشور است، باید سعی کنیم که تنوع بازار و تنوع و تعدد شرکا 
داشته باشیم.وی با تاکید بر اهمیت موضوع مهار تورم گفت: هر 
تصمیمی در کشور گرفته می شود باید عواقب آن را از جهت 
افزایش یا کاهش نرخ تورم بســنجیم، در واقع این موضوع 
باید اولین مسئله ای باشد که برای هر تصمیمی به آن توجه 
می شود. هر سیاستی که منجر به افزایش تورم شود باید حذف 
شود و یا اثر تورمی آن خنثی شود. تورم ما در خطرناک ترین 
نقطه تاریخی تورم کشــور در ۴ دهه اخیر است. اگر از این 
مراحل تورم ۵۰  یا ۶۰ درصدی عبور کنیم، دیگر کنترل آن 
به صورت تصاعدی سخت می شود و می تواند به یک ابرتورم 
منجر شود. بنابراین همه سیاست ها باید پاسخ یک سوال اصلی 

را بدهد که آیا منجر به افزایش نرخ تورم می شود یا خیر.

رییس اتاق مشترک بازرگانی ایران و چین یادآور شد: تورم و 
تحریم دو مسئله اصلی اقتصاد ما هستند که باید همیشه آنها 

را در نظر داشته باشیم که با چه روشی اثر آنها را خنثی کنیم.
وی در ادامه خاطرنشــان ساخت: تورم موضوعی پیچیده و 
تخصصی اســت که باید در حوزه های سیاست گذاری های 
عمومی و همچنین سیاســت گذاری های پولی و مالی باید 
به آن توجه شود . باید از متخصصین با دیدگاه های مختلف 
اقتصاد سیاسی استفاده شود، یعنی نباید حلقه را در استفاده از 
این متخصصان تنگ کرد. کســانی که سابقه مدیریت آنها 
سیاست های ضدتورمی است برای مثال به آقای طیب نیا گفته 
می شــد »طبیب تورم«. در زمان ایشان ما از یک تورم ۴۷ یا 
۴۸ درصدی که مربوط به دوره آخر آقای احمدی نژاد بود، در 
۴ ساله اول دولت آقای روحانی که طیب نیا وزیر اقتصاد بود 
توانستیم تورم را به ۱۱ تا ۱۲ درصد برسانیم. تجربه این کار و 
افراد مورد نیاز وجود دارند. نمی گوییم که این افراد الان روی 
کار بیایند اما بالاخره سرمایه های فکری کشور هستند و باید 
از آنها مشاوره گرفت. نه فقط آقای طیب نیا بلکه افراد زیادی 

وجود دارد که در این مورد صاحب نظر هستند.

معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت از کشــف ۱۳ نوع ماده 
معدنی جدید در حدود پنج سال گذشته و افزایش تعداد مواد 

معدنی موجود در کشور به ۸۱ عنصر خبر داد.
علیرضا شــهیدی افزود: در گذشته بر اســاس اطلاعاتی که وجود داشت، 

صحبت از وجود ۶۸ نوع ماده معدنی در کشور بود.
رییس ســازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی کشــور بیان داشت: با 
توجه به اینکه در ســال های اخیر در بخش های دولتی و خصوصی استفاده 
از دستگاه هایی که آنالیز بهتری از عناصر معدنی در مقایسه با گذشته انجام 
می دهند، افزایش یافته، وجود ۸۱ نوع ماده معدنی در کشور به اثبات رسیده 
است.وی معتقد است: با توجه به تنوع معدنی و موقعیت خاص زمین شناسی 

کشور، تعداد عناصر موجود در کشور می تواند به عدد ۸۵ نیز برسد.
شهیدی خاطرنشان کرد: در جدول تناوبی عناصر، ۱۵ عنصر نادر خاکی سبک 
و سنگین وجود دارد که عناصر نادر خاکی سبک این جدول در کشور شناسایی 
شده است.وی ادامه داد: به دنبال اکتشاف عناصر نادر خاکی سنگین در کشور 
هستیم که جزو عناصر اقتصادی به شمار می روند.جزییات این اکتشافات در 
آینده اعلام خواهد شد. ایران دارای ۸۱ نوع از انواع مختلف مواد معدنی است. 
ذخایر اثبات شده سنگ آهن ایران به مقدار ۲.۷ میلیارد تن )هشت دهم درصد 
کل ذخایر جهان( و ذخایر سنگ معدن مس به مقدار ۲.۶ میلیارد تن )چهار 
دهم درصد از ذخایر جهانی( است. ایران همچنین دارای ۱۱ میلیون تن روی 
)چهار درصد از ذخایر جهانی( اســت.کل ذخایر اثبات شــده معادن ایران در 
حدود ۶۰میلیارد تن برآورد شده که با اجرای اولویت نخست اکتشافی کشور 
در گســتره  ای به مساحت ۵۰۰ هزار کیلومتر مربع، انتظار می رود به بیش از 
۱۰۰میلیارد تن برسد. از این رو بخش معدن و صنایع معدنی یکی از حوزه  های 
مهم و اثرگذار در تولید و تجارت کشــور به شمار می آید.اطلاعات مربوط به 
۱۳عنصر کشف شده جدید به زودی از طریق مراجع مربوطه اعلام خواهد شد.

پیشــتر رییس سازمان زمینه شناسی و اکتشافات معدنی گفت: سعی ما در 
سازمان زمین شناسی این است که با توجه به اطلاعات بسیار متنوع موجود 
در این سازمان طی سالیان متمادی، محدوده هایی که ریسک کمتری دارد در 
اختیار بخش خصوصی قرار داده شود تا پس از سرمایه گذاری بتواند به منافع 
خود نیز برسد.شهیدی اظهار داشت: سازمان زمین شناسی از حدود ۲۰سال 
پیش تاکنون از لایه اطلاعاتی ژئوفیزیک هوایی برای اکتشاف ذخایر پنهان 
استفاده می کند و نزدیک به ۶۴۰ هزار کیلومتر خطی برداشت ژئوفیزیک هوایی 

داشته است.
وی ادامه داد: برای دستیابی به اهداف، نیاز است تا حدود ۲ میلیون و ۷۵۰ هزار 

کیلومتر خطی برداشت نیز انجام شود.
معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشــاره به توقف ژئوفیزیک هوایی 
در حدود ۲ ســال اخیر، خاطرنشــان کرد: از اواخر آبان یا اوایل آذرماه یکی از 
جدیدترین کارهای این ســازمان در موضــوع ژئوفیزیک هوایی در منطقه 
»دیوان دره« استان کردستان مجدد آغاز خواهد شد و امید می رود به اکتشاف 

مناسبی در ذخایر پنهان برسیم.

سودآوری و رعایت حقوق کارگران پیگیری می شود
وزیر کار: 

وزیرتعاون،کار و رفاه اجتماعی گفت:در حوزه کار و 
تولید، دو اصل سودآوری و رعایت حقوق کارگران، 

در دولت سیزدهم پیگیری می شود.
حجت الله عبدالملکی در جمع کارگــران و اعضای جامعه 
اسلامی کارگران شرکت اتحاد موتور با بیان این مطلب، گفت: 
برای رعایت دو اصل سودآوری و رعایت حقوق کارگران، ارتباط 
مجلس و دولت بسیار نزدیک است و نشست های مستمری نیز 

در حوزه های مختلف برگزار می شود.
وی با اشاره به اینکه الگوی اقتصاد نئو لیبرالی که در دنیا حاکم 
شده از مصادیق استکبار است و بشریت را به سمت قهقرا می 
برد، گفت:این نظام اقتصادی، قطعاً در دهه های آتی سرنگون 
خواهد شد و نظام هایی سر بر خواهند آورد که مبتنی بر ادبیات 
اقتصاد اسلامی هســتند.وزیر تعاون،کار و رفاه اجتماعی، در 
توضیح اصل اول گفت: تولید، باید ســودآور باشد، در غیر این 
صورت سرمایه به سمت تولید نخواهد رفت. عبدالملکی، در 
خصوص الگوهای مطرح شده قیمت گذاری در این نشست، 
نیز گفت: مسئولیت مستقیم در قیمت گذاری ندارم، اما نظام های 

قیمت گذاری، باید متناسب با این سیاست ها اصلاح شوند.
وی تاکید کرد:  امیرالمومنین علی )ع(، در نهج البلاغه فرمودند 
که قیمت ها نباید به نحوی باشــد که در حق  تولیدکننده یا 
مصرف کننده اجحاف شــود،  براساس این قاعده قیمت، باید 

متضمن سود تولید کننده باشد.  
وزیرتعــاون، کار و رفاه اجتماعی،  اصل دوم را رعایت حقوق 
کارگران دانست و گفت:  در نظام نئو لیبرال آمریکایی، تمام سود، 
متعلق به سرمایه گذار است و در نازل ترین حدکارگر را راضی 
نگه می دارد.وی توضیح داد: در جمهوری اسلامی، قاعده این 
گونه نیست،کارگر که کار اصلی را در تولید و در سودآوری برای 
سرمایه گذار انجام می دهد باید سهم خود را عادلانه بردارد و 
تولید کننده، سرمایه دار و سرمایه گذار نباید منفعت کارگر را به 

حداقل برسانند.
عبدالملکی افزود: متاســفانه برخی کارگاه ها یا کارخانه ها، 
سودهای چند هزار میلیارد تومانی دارند، اما در پرداخت حداقل 
حقوق قانونی کارگر، اهمال می کنند و حق بیمه او را نمی پردازند.
وی، به حضور نمایندگان مجلس در نشست رویکرد اصلاح 
نظام صندوق های تامین اجتماعی بازنشستگی اشاره کرد و 
گفت:  همــکاری و هماهنگی بین مجلس و دولت، فرصتی 
طلایی است که می توان، اتفاقات اساسی را   برای مردم رقم زد.
عبدالملکی، با قدردانی از اقدام مجلس شــورای اسلامی در 
تصویب مقاوله نامه بازرسی کار نیز گفت : تصویب این لایحه، 
طبیعتــا  دو اثر خواهد داشــت؛ اول اینکه از کمک های فنی 
سازمان جهانی کار، می توان در نظام های بازرسی کاراستفاده 
کرد و دیگر اینکه  نظام بازرسی کار را در کشور ارتقا ببخشیم. 

وی اظهار امیدواری کرد:  از همه ظرفیت های داخلی و جهانی، 
بتوان برای ارتقاء وضعیت کار و تولید سودآوری در تولید و رفاه  

کارگران استفاده شود.
جلسه های شورای عالی کار، به دستور وزیر تعاون 

هر ماه برگزار می شود
از طرفی معاون روابط کار وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
گفت که با پیشنهاد وزیر تعاون،کار و رفاه اجتماعی، جلسه های 
شورای عالی کار با حضور همه شرکای اجتماعی، ماهانه برگزار 
می شــود.علی حسین رعیتی فرد در جمع کارگران و اعضای 
جامعه اسلامی کارگران شرکت اتحاد موتور  افزود: نخستین 

جلسه شورای عالی کار، به زودی برگزار خواهد شد.
وی گفت: معتقدیم که سه جانبه گرایی یکی از اصول مهم در 

حوزه کار و تولید کشور است.وی افزود: چندین سال است که 
در جنگ اقتصادی هستیم و نوک پیکان حمله آن ، حوزه تولید 

،صنعت و کار کشور است.
معــاون روابط کار ادامه داد: کارگران و  کارفرمایان، به  عنوان 
فرماندهان و رزمندگان این جنگ اقتصادی تلاش می کنند که 
حوزه تولید کشور را با نشاط و  پویا نگه دارند و اجازه ندهند که 

سنگر تولید خدشه دار شود.
رعیتی فرد یادآورشــد که به فرموده مقــام معظم رهبری، 
کارگران، هم در دفاع مقدس با تقدیم شهدا، اجازه ندادند وجبی از 
خاک کشورمان مورد تصرف و تعدی دشمن قرار گیرد و تلاش 
می کنند که نیاز داخل کشور را تامین کنند. وی تاکید کرد:  در 
شرایط جنگ اقتصادی، وظیفه ما این است که موانع تولید را به 
حداقل برسانیم.معاون روابط کار وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی ، 

تصریح کرد : گفتمان این وزارتخانه گفتمان مردم است. 
رعیتی فر ادامه داد:  قطعاً تلاش همه حوزه های تولید کشور و 
وزارت کار تعاون و رفاه اجتماعی می تواند سبب افزایش سرمایه 
اجتماعی نظام شود.وی توضیح داد که در حوزه تنظیم روابط کار 
به دنبال آن هستیم که مطالبات و مشکلات  جامعه کار و تولید 

کشور را  پیگیری و حل و فصل کنیم.
رعیتی فرد تصریح کرد : جامعه کار و تولید کشــور ، به ویژه 
جامعه کارگری ، دغدغه  امنیت شغلی ، بیماری، تامین اجتماعی، 

مسکن و درمان دارد و جامعه کارفرمایی نیز، به دنبال تامین مواد 
اولیه و پوشش بیمه کارگران خود است.وی گفت که امیدوارم در 
شرایط جدید،بتوان با هم افزایی مجلس شورای اسلامی و  دیگر 

ارکان حکومت  مشکلات این حوزه را برطرف کرد.
رعیتی فر یادآورشــد: به عنوان یک اصل اساســی،  وزارت 
تعاون،کار و رفاه اجتماعی بنا دارد برای پیگیری دغدغه کارگران، 
جلسات شورای عالی کار را به صورت منظم برگزار و اصل سه 
جانبه گرایی را رعایت کند. معــاون روابط کار وزیر تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی  با قدرانی از مجلس شــورای اسلامی برای 
تصویب پیوستن  کشورمان به مقاوله نامه بازرسی کار افزود : 
این موضوع فرصت مغتنمی است تا جامعه کار و تولید کشور 

بتواند از ظرفیت های سازمان بین المللی کار استفاده کند.
وی تاکید کرد: در شرایط تحریم های اقتصادی و کرونا جامعه 
تولید و کارگری کشور در حوزه تامین نیازهای مردم و استمرار 
و تداوم تولید، جهاد واقعی کردند و اجازه ندادند خط تولید دچار 

آسیب شود.
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